
DZIENNIK 
................................ · . · . · . · . · . · . ZARZĄDU M. LODZ.I 
· . ......................................... . ....................................... . 

Redakcja i Administracja : : Ceny odłoszeń: Zwyczajne: 1 ko- ! 
: : : lumna - zł. 50.-; II'!, kolumny - : 
! PI. Wolności 14, partor , tel. 28-00. : : z1.25.-j 1/4 kol. - zł. 15: l/S kol. - : 
= Adminlstr. czynna od g. 9-12 wp. : : zł. 7.50. Drobne po 5 gr. za 1 wyraz : 
: R.dakcja od Iłodz. 2-3 po poło : : najmniejsze ogłoszenie gr. 50. :. : . . : 

;;::::;:~:":"" ~;a~i~:::;:" :~:";". ="" ""I r""" ~ ;~:""~~ ~ :"~ ~"l:;;~":"ł~" ;:~: 
................................................................................................................. · . · . 
Nr. 42 (521)! Łódź, dnia 15 października 1929 r. i Rok XI · . . . . 

................................ !II ................................................................................... . 

Treś' numeru' Finanse miejskie w roku budżetowym 1928/29. - Protokuł 14 
" • (11l sesji) posied1;enia Rady Miejskiei z dnia 26. IX. 1929 r. - Spra

wozdanie z działalności Wydziału Oświaty i Kultury w r. 1928 (d. c.). - Kronika Miej
ska. - Z życia miast polskich - Ogłoszenia . 
.................................................................................... 

Finanse miejskie \V roku budżetowym 19Z8/19Z9. 
Kierownik finansów miejskich, p. wiceprezydent dr. Wieliński, 

przedstawił Magistratowi zamknięcie rachunkowe za rok administracyjny 
1928/1929. 

Z~ sprawozdania tego wyjmujemy następujące cyfry, które charak
teryzują wykonanie przez Magistrat budżetu, zatwierdzonego przez Radę 
Miejską. 

Budżet administracyjny Zarządu m. Łodzi za miniony rok gospo-
darczy zamykał się ostateczną sumą: 

w wydatkach zwyczajnych 
w wydatkach nadzwyczajnych 

razem w wydatkach 

w dochodach zwyczajnych 
w dochodach nadzwyczajnych 

zł. 28,504,619 
" 29,543,683 

zł. 58,048,302 

zł. 32 1537,887 
" 25,510,415 

zł. 58,048,302 
W okresie sprawozdawczym Magistrat wystawił asygnat rozcho

dowych: 
zwycza j nych 
nadzwycza j nych 

zł. 26,266,041.10 
" 29,249,152.36 

razem zł. 55,515,193.46 
a więc - biorąc pod uwagę ogólną sumę wydatków i dochodów tak zwy
czajnych jak nadzwyczajnych w kwocie wyżej wykazanej zł. 58,048,302 -
Magistrat nie wykorzystał kredytów w wysokości zł. 2,533,108.54, która 
to suma powstała ze zmniejszeń na sumę zł. 2,544,337.20 gr. po odjęciu 
przekroczeń na zł. 11 ,228.66 gr. 
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Przekroczenia w sumie zł. 11,228.66 spowodowane były w 72 ~o

zycj ach budżetowych w tak charakterystyczny sposób, że ogromna WIę
kszość tych pozycyj wykazuje przekroczenia dosłownie groszowe. bo 
nieprzekraczające kwoty 1 zł. 

W dziale administracji-- ogólnej przekroczono 17 pozycyj. z tych 
13 poniżej 1 zł., trzy zaś pozostałe wynoszą zł. 443, zł. 2053 i zł. 6065. 

Tak pierwszych j ak i drugich przekroczeń nie może żaden choćby 
najskrupulatniejszy budżet przewidzieć, ani też nie można przy najostroż
'Qiej szej gospodarce uniknąć. Jest bowiem niemożliwością nie księgować 
rachunków, które o kilka lub kilkadziesiąt groszy przekraczają kredyty. 
uchwalone przez Radę Miejską, względnie żądać dla tego rodzaju drob
nych przekroczeń, za każdym razem, uchwały Rady Miej skiej. 

Wspomniane trzy stosunkowo większe przekroczenia dotyczą: 
1) diet ławników Urzędu Rozjemczego i kosztów ekspertyz, dokonywa
nych przez ten Urząd i 2} kosztów poboru podatków, ściąganych przez 
władze państwowe. 

Przekroczeń tych przewidzieć n~e można, gdyż wydatki pierwsze 
zależne są od ilości i chara'literu spraw, wpływających do Urzędu Roz
jemczego" drugie zaś wzrasta ją w miarę zwiększania się wpływów podat-
kowych.· . 

Dalsze przekroczenia są minimalne: w dziale 6 (oświata) przekroczo
no 11 pozycyj, z których 6 nie sięga sumy 1 zł., najwyższe zaś wynosi 
zł. 17.70 (abonament telefonu): w dziale 7-ym (kultura i sztuka) przekro
czenia wynoszą zł. 16.38; w dziale 8-ym (zdrowie publiczne) przekroczo
no kredyty na sumę zł. 258.20 gr. w 18 pozycjach, z których 16 nie prze
kracza kwoty 11 zł.; w dziale 9-ym (opieka społeczna) ~ przekroczenia 
wynoszą zł. 8.87. 

W dziale 13 (różne) przekroczono kredyty o sumę zł. 1366.35, któ
rą wydano na opłacenie składek ubezpieczeniowych za pracowników od
.działu poboru podatków państwowych oraz na komorne Urzędu Zasił
kowego. 

W budżecie natomiast nadzwyczajnym przekroczenia itanowią kwo
tę zł. 982.26: budowa domu dla nauczycieli wyniosła zł. 223.69 drożej, 
niż przewidziano w budżecie, na cegielnie miej ski e wydano o zł. 727 więceL 
na budowę kolonji robotniczej zł. 30.82 i na budowę szkoły przy ul. Alek-
sandrowskiej _. o 1 grosz więcej. . 

Powyższe cyfry dostatecznie wyświetlają charakter przekroczeń. 
Co się zaś tyczy zmniejszeń w budżecie administracyjnym na rok 1928/29, 
wynoszących jak wspomnieliśmy sumę zł. 2,544,337.61 gr., o s z c z ę d
n o ś c i te wynikły: ze zmniejszenia na przewidziane w budżecie uposaże-
nie pracowników, których miano zaangażować, a nie zaangażowano na ro
boty budowlane i brukarskie; z niewypłacenia procentów od starych 
pożyczek z czasów okupacji, których to pożyczek nie skonwertowano, 
wobec niezatwierdzenia przez Ministerstwo Skarbu planu konwersji: 
z oszczędności na wydatkach gospodarczych wszystkich wydziałów. 
W budżecie nadzwyczajnym zmniejszenia wydatków dotyczą oszczędności 
na zakupie nieruchomości i robotach inwestycyjnych. 

Z końco~Tch zestawień sprawozdania p. wiceprezydenta d-ra Wie
lińskiego wyr.ika wreszcie, iż obrót kasowy w roku administracyjnym 
1928/29 był następujący. 

w dochodach 
w wydatkach 

zł. 61,527,304.27 gr. 
zł. 57,402,898.24 gr. 
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ęa zatem saldo kasowe na dzień l-go kwietnia 1929 roku wynosiło 
zł. 4,124,405.93 gr. 

Sprawozdanie wiceprezydenta d-ra Wielińskiego zostało w całości 
·przez Magistrat zatwierdzone i w terminie przepisanym, t. zn. przed 
dniem 1 października, przesłane władzom na:dzorczym oraz Radzie Miej

. .-Skiej do rozpatrzenia i zatwierdzenia. 

Protokół 
14 (lU sesji) posiedzenia Rady Miejskiej~ 

Łódź, dnia 26 września 1929 r. 

Komplet radnych 75. Komplet członków Magistratu 11. 
Obecnych radnych 57. Obecnych członków Magistratu 10. 

Posiedzenie otworzył o godz. 20 min. 30 Prezes Rady Miejskiej, 
inż. J. Holcgreber, w obecności quorum Rady (67 członków) zaprosiwsz,y 
,do stołu prezydjalnego radnych - sekretarzv M. F eina i W. Lajsa oraz 
P. Rundo, Dyrektora Biura Rady Miejskiej: do prowadzenia protokółu. 

Przed przystąpieniem do porządku dziennego r. Wojewódzki zgła
sza wniosek o odroczenie sprawy zarzutów, wysuniętych przez Minister
stwo Spraw Wewnętrznych w protokóle Komisji Lustracyjnej, motywując 
stanowisko swe tern, iż członkowie Rady nie mieli możności dokładnego 
~zapoznania się z całokształtem sprawy, nie otrzymali bowiem odpisów 
pytań Komisji Ministerjalnej, odpowiedzi Magistratu na wzmiankowane 
'pytania oraz aneksów, o których mowa w protokóle Komisji Lustracyjnej, 
t. j. materjału niezbędnego, zdaniem ~r. Wojewódzkiego, dla wyświetlenia 

. sprawy. 
Przewudniczący w odpowiedzi r. Wojewódzkiemu wyjaśnia, iż ak

. ta, o których mowa, poddane były badaniu na posiedzeniu Komisyj i każ
dy członek Komisyj miał możność z niemi się zapoznać. 

Przewodniczący poddaje wniosek r. W oj~wódzkiego pod głosowa
nie; wniosek ten zostaje odrzucony. 

Przyjęto do wiadomości: 
1. Zawiadomienia członków Rady Miejskiej: K. Grodzickiej, A. Joela, 

O. Klikara, J. Sawickiego, dr. L. Szyfmana, usprawiedliwiających 
nieobecność swą na posiedzeniu w dniu dzisiejszym. 

2. Komunikat Zjednoczenia Niemieckiego o desygnowaniu do Dele
gacji Wydziału Gospodarczego dr. Wilhelma Fischera (na miejsce 
r. Oskara Klikara) ; 

3. Komunikat Prezydjum Rady Miejskiej o zrzeczeniu się mandatu 
przez radnego Reinholda Hunkera oraz wejściu w skład Rady 
Miejskiej na jego miejsce ob. Oskara Kaschnera, zastępcy z tejże 
listy kandydatów. 

Uchwalono: 
I. W sprawie powołania do życia Komisji Muzycznej: 
Celem uno~mowania w Łodzi prac na polu muzycznem, Rada Miej

':ska postanawia: 
1. utworzyć przy Wydziale Oświaty i Kultury Komisję Muzyczną 

o charakterze opinjodawczym w składzie 11 osób, a mianowicie: 
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Prezes Rady Miejskiej, Prezydent Miasta, Ławnik Wydziału Oświa
ty i Kultury, Dyrektor Teatru Miejskiego, 2-ch przedstawicieli 
Ł. O. F., zgłoszonych przez Zarząd, 1 delegat Związku Muzyków~ 
zgłoszony przez Zarząd oraz 2-ch radnych i 2-ch obywateli, wy
bieranych przez Radę Miejską. Zadaniem Komisji będzie skoordy
nowanie wysiłków społeczeństwa miejscowego na polu szerzenia 
kultury muzycznej, w pierwszej zaś linji układanie planu i progra
mu zamierzeń oraz zgłaszanie wniosków co do podziału funduszu, 
preliminowanego w budżecie Zarządu m. Łodzi' na cel wyżej 
wzmiankowany; 

2. wezwać Magistrat do wykonania tej u~hwały cefem umożliwienia 
Komisji rozpoczęcia działalności w czasie jak naj krótszym. 

II. W sprawie zarzutów, wysuniętych przez MinisterstwO' Spraw' 
Wewnętrznych w protokóle Komisji Lustracyjnej: 

Po zreferowaniu sprawy przez r. K. Hartmana, sprawozdawcę Ko
misyj Finansowo-Budżetowej i do Spraw Ogólnych oraz wyczerpującej 
dyskusji, w której zabierali głos członkowie Rady: SchoU, Popielawski. 
Ziemięcki, Wojewódzki, RapaJski, Lichtenstein, Wolczyński, Kempner 
oraz - jako ostatni - sprawozdawca Komisyj połączonych -

A.. R a d a M i e j s k a, wysłuchawszy opinji połączonych Komi
syj, powziętej na zasadzie przedstawionych przez Magistrat dokumentów 
oraz po dokładne~ zapoznaniu się z treścią tychże - stwierdza, iż 

al w stosunku dO' umO'wy z PO'lskiem Towarzystwem AsfaltO'wem: 
1. Magistrat zawarł umowę z PT A na podstawie wyniku odbytego

przetargu; 

2. Oferta PT A była naj tańszą, ponieważ: 
al Magistrat uzyskał dogodne warunki kredytowe -- 70% kredytu 

i niską stopę procentową według norm Banku Polskiego, co 
łącznie daje korzystniejsze warunki od projektu umowy załą
czonej do przetargu i 

bl po 7 latach koszty konserwacji bruków wyniosą 75'gr; za 1 mtr .• 
podczas gdy w innych ofertach żądano 1 zł., 

cl ceny na robociznę i materjały są stałe; 
3. Otrzymana gwarancja bankowa zapewnia Magistratowi możnosc. 

w razie złego wyniku robót, poszukiwania swych strat w faktycz
nej wysokości. 

. bl w stosunku dO' zakupu kostki granitowej: 
1. Umowa z Sowietami była dla Magistratu korzystna, gdyż mimo, że 

kostka sowiecka jest droższa o 5 zł. na tonnie od kostki szwedzkiej, 
to wskutek większej wydajności kostki sowieckiej przy układaniu 
jezdni, koszt materjału za 1 mtr. kw. bruku z kostki szwedzkie; 
wyniósłby zł. 38.10, wtedy, gdy metr kw. bruku z kostki sowieckiej 
wyniósłby zł. 37.20, czyli o 90 groszy taniej; 

2. Warunki kredytowe są korzystniejsze niż w innych ofertach, bo .. 
wiem Sowiety dają kredyt w wysokości 70 % na półtora roku w wa
lucie złotych obiegowych, podczas gdy firmą szwedzka żądała za
płaty w złocie i żyra Banku Polskiego albo' Banku Gospodarstwa 
Krajowego~ ewentualnie złożenia jako. zastawu akcyj, elektrowni 
lub tramwajówj 
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3. Sprawa zawarcia umowy na znaczniejszą ilość kostki, niż była 
przewidywana, wynikła stąd, że w ten tylko sposób zdołano osiąg-
nąć warunki korzystniejsze; . 

4. Okres, w którym zawierano umowę, był naogół niesprzyjającym 
dla dokonywania większych tranzakcyj ze względu na zwyżkę do
lara, dopuszczanie przez samorządy weksli do protestu oraz ogólne 
powstrzymywanie się od wszelkich długoterminowych kredytów 
wekslowych; 

5. F akt zerwania umowy wynikł z pewnej zwłoki ze strony Sowietów 
w dostawie zamówionego materjału. 

Biorąc pod uwagę pcwyższe, Rada Miejska stwierdza, iż postępo
'wanie Zarządu m. Łodzi w sprawach powyższych całkowicie zabezpiecza 
interesy miasta. 

(Członkowie Magistratu nie brali udziału w głosowaniu nad spra
wą powyższą). 

B. Rada Miejska wzywa Magistrat, aby przy układaniu nowych 
bruków, ewent. naprawie ulic, zabezpieczył interesy ludności miasta 
przez niehamowanie zbytnie ruchu ulicznego, przedewszystkiem zaś miał 
na względzie bezpieczeństwo publiczne na wypadek wybuchu pożaru. 

,W toku obrad nad sprawą powyższą r. Wojewódzki składa oświad
czenie treści następującej: 

"Ponieważ radni nie mogli w dostatecznej mierze zapoznać 
się z przebiegiem sprawy lustracji gospodarki miejskiej przez wła
me nadzorcze z powodu niepraktykowanych dotychczas w samo
rządzie łódzkim utrudnień, niżej podpisani protestują przeciwko 
tym metodom, a nie mogąc wyrobić sobie dokładnego poglądu na 
sprawę, nie biorą udziału w głosowaniu". 

(następuje 11 podpisów). 

W związku z oświadczeniem r. Wojewódzkiego przewodniczący 
stwierdza ponownie, iż wszystkie dokumenty w omawianej sprawie do
stępne były dla pp. członków Komisyj Finansowo - Budżetowej i do Spraw 
Ogólnych na posiedzeniach połączonych Komisyj. Pozatem, wobec oświad
<;zenia r. Wojewódzkiego, że dokumentów tych nie zna, nie był bowiem 
obecny na pierwszem posiedzeniu połączonych Komisyj, zakomunikowa
no mu, że akta są do dyspozycji pp. członków Rady Miejskiej w biurze 
Rady aż do dzisiejszego posiedzenia. Wobec tego r. Wojewódzki miał 
'dostateczną możność zapoznania się z treścią tych dokumentów i zarzuty, 
zawarte w oświadczeniu jego nie odpowiadają rzeczywistości. 

Po zakończeniu obrad nad sprawą powyższą przewodniczący za
znacza, iż sprawa ta była rozpatrywana na posiedzeniach połączonych 
Komisyj Finansowo-Budżetowej i do Spraw Ogólnych i zarówno wtedy, 
jak i na posiedzeniu dzisiejszem stwierdzono, że działalność Magistra tu 
odpowiada całkowicie interesom miasta. 

W ten sposób zarzuty, jakie ukazały się w pewnym odłamie prasy 
nieżyczliwej dla obecnego samorządu i rzuciły cień na dobre imię człon
'ków Magistratu, w zupełności upadły. 

ID. W sprawie zmniejszenia o 25 % .wysokości subwencyj, przewi
dzianych w budżecie Zarządu m. Łodzi na rok administracyjny 1929/30 
dla instytucyj społecznych: 

Uch'ylić wniosek Magistratu Nr. 895 z dnia 22 sierpnia 1929 roku. 
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IV. W sprawie bezpłatnego odstąpienia Komitetowi Budowy Szpi

tala 00. Bonifratró~ w Chojnach 200,000 sztuk cegieł z zapasów cegielni 
miejskich: 

Rada Miejska, przychylający się do wniosku Magistratu Nr. 903 
z dnia 22 sierpnia 1929 roku, postanawia: 

1. wydać bezpłatnie Komitetowi Budowy Szpitala 00. Bonifratrów 
w Chojnach pod Łodzią z zapasów cegielni miejskich 200,000 sztuk 
cegły, traktując wartość tej cegły zł. 13,000.- jako subwencję z fun'" 
duszów miejskich; 

2. wezwać Wydział Finansowy do uwzględnienia postanowień niniej
szej uchwały przy opracowywaniu budżetu dodatkowego Zarządu 
m. Łodzi na rok administracyjny 1929/30; 

3. wezwać Magistrat do wykonania tej uchwały. 

V. W sprawie umorzenia należności za cegłę, wypożyczoną 
w swoim czasie Zarządowi Cmentarzy Katolickich w Lodzi oraz Komite
towi Budowy Kościola Matki Boskiej Zwycięskiej w Łodzi: 

Rada Miejska, przychylając się do wniosku Magistratu Nr. 730 
z' dnia 27 czerwca 1929 roku, postanawia: 

1. nie żądać zwrotu: a) 75.000 sztuk cegły, wypożyczonej na mocy 
uchwały Magistratu Nr. 834 z dnia 23 sierpnia 1927 roku Zarządo
wi Cmentarzy Katolickich w Łodzi i b) 15,000 sztuk cegły, wypo
życzonej na mocy uchwały Magistratu Nr. 404 z dnia 8 maja 1928 
roku Komitetowi Budowy Kościoła Matki Boskiej Zwycięskiej 
w Łodzi, traktując wartość tej cegły zł. 4,680.- jako subwencję 
z funduszów miejskich; , 

2. wezwać Wydział Finansowy do uwzględnienia postanowien niniej
szej uchwały przy opracowywaniu budżetu dodatkowego Zarządu' 
m. Łodzi na rok administracyjny 1929/30; 

3. wezwać Magistrat do wykonania tej uchwały. 

VI. W sprawie ustalenia Wysokości czynszu komornianego za 
mieszkania l zajmowane przez nauczycieli publicznych szkół powszech
nych w budynkach miejskich: 

Rada Miejska, przychylając się do wniosku Magistratu Nr. 873 
z dnia 13 sierpnia 1929 roku, postanawia: 

1. pobierać w związku z okólnikiem Ministerstwa Spraw Wewnętrz
nych Nr. S. S. 3118/1 z dnia 12 kwietnia 1929 roku, nadesłanym 
przy piśmie Urzędu Wojewódzkiego w Łodzi Nr. III. 2399 z dnia 
24 kwietnia 1929 roku, od nauczycieli publicznych szkół powszech
nych, zamieszkałych w budynkach miejskich, specjalnie na ten cel 
wybudowanych, czynsz komorniany w, wysokości dodatku! miesz
kaniowego, otrzymywanego przez nich I z funduszów państwowych 
i dobrowolnego dodatku ekonomicznego, wypłacanego im z fundu
szów miejskich; 

2. wezwać Magistrat do wykonania tej uchwały. 

VII. W sprawie uregulowania przez Magistrat wekslami należno
ści Sp. Akc. "Polskie Towarzystwo Asfaltowe" w Warszawie za wyasfal
towanie ul. Piotrkowskiej na odcinku od ul. Zamenhofa i Nawrot do Placu 
W'ólności oraz Placu Wolności: . . 

Rada Miejska, przychylając się do wniosku Magistratu Nr. 964 
z dnia 5 wrżeśnia 1929 róku, postanawia: 
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L upoważnić Magistrat do: 
al wydania w imieniu Gminy Miejskiej Łódź Spółce Akcyjnej 

"Polskie Towarzystwo Asfaltowe" w Warszawie na pokrycie 
70% należności za wyasfaltowanie ul. Piotrkowskiej na odcinku 
od ulic Zamenhofa i Nawrot do Placu Wolności i Placu Wolno
ści weksli własnych na sumę około zł. 900,000.- w złocie, płat
nych w rok od daty przyjęcia całości wykonanych robót przez 
Magistrat; 

b) wypłacenia z funduszów miejskich gotowizną w złotych w zło
cie Spółce Akcyjnej "Polskie Towarzystwo Asfaltowe" w War
szawie 9% sumy, na jaką wystawiane będą wyżej wymienione 
weksle własne Gminy Miejskiej Łódź, tytułem procentu dy
skontowego; 

c) umieszczenia w Zamierzeniach Skarbowych Zarządu m. Łodzi 
na rok administracyjny 1930;31 kredytów, potrzebnych na wy
kup wyżej wymienionych weksli własnych Gminy Miejskiej 
Łódź; 

2. wezwać Magistrat do wykonania tej uchwały. 

VIII. W sprawie zawarcia pn;ez Magistrat z firmą "Nest1er i Fer
renbach" w Łodzi układu polubownego w sprawie pokrycia reszty należ
ności za budowę gmachu szkolnego przy' ul. 11-go Listopada Nr. 27: 

Rada MIejska, przychylając się do wniosku Magistratu Nr. 875 
z dnia 13 sierpnia 1929 roku; postanawia: 

1. zawrzeć w imieniu Gminy Miejskiej Łódź z firmą "Nestler i F erren
bach" w Łodzi układ polubowny i wypłacić jej w drodze tego ukła- -
du su.mę zł. 10,500.89 z rachunku "Awanse na poczet budżetu" za 
całkowite 7.rzeczenie się przez nią roszczeń w wysokości zł. VI. zło
cie 25,479.-, powstałych z tytułu al opóźnienia się Magistratu 
z wypłatą sumy Mk. 6,845,564,673.-, naleźnej za wykończenie bu
dowy gmachu szkolnego przy ul. II-go Listopada Nr. 27. bl zwrotu 
kaucji w wysokości Mk. 358,890,157,-, jaką Magistrat zatrzymał 
w myśl umowy, zawartej z firmą powyższą w dniu 18-ym maja 
1923 roku; 

2. wezwać Wydział Finansowy do uwzględnienia postanowień niniej
szej uchwały przy opracowywaniu dodatkowego budżetu Zarządu 
m. Łodzi na rok administracyjny 1929/30; 

3. wezwać Magistrat do wykonania tej uchwały. 

IX. W sprawie kredytu na roboty, związane z zamianą przy 2-ch 
studniach miejskich kloców drewnianych na ozdobne pompokryty że
liwne: 

Rada Miejskal przychylając się do wniosku Magistratu Nr. 8'12 
z dnia 13 sierpnia 1929 roku. postanawia: 

1. upoważnić Magistrat do kontynuowania rozpoczętych na mocy 
uchwały Magistratu Nr. 966 z dnia 18 października 1928 roku ro
bót, związanych z uruchomieniem kiosku studziennego przy Placu 
Wolności Nr. 7 oraz robót, związanych z zamianą przy 2-ch stud
niach miejskich kloców drewnianych na ozdobne pompokryty że-
liwne; . 

2. pOokrywać narazie związane z tern wydatki, aż do sumy zł. 22,500 
z rachunku "awanse na poczet budżetu"; 
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3. wezwać Wydział Finansowy do uwzględnienia postanowień niniej
szej uchwały przy opracowywaniu dodatkowego budżetu Zarządu 
m. Łodzi na rok administracyjny 1929/30; 

4. wezwać Magistrat do wykonania tej uchwały. 

X. W sprawie podwyższenia kredytu Da remont lokalu ,Miejskie; 
Galerji Sztuki: 

Rada Miejska, przychylając się do wniosku Magistratu Nr. 877 
z dnia 13 sierpnia 1929 roku, postanawia: 

1. wyasygnować narazie z rachunku "awanse na poczet budżetu" 
firmie "A. Działoszyński" w miejscu kwotę zł. 2, l 06.20 tytułem na
leżności za ułożenie linoleum w Miejskiej Galerji Sztuki w parku 
miejskim im. H. Sienkiewicza; 

2. wezwać Wydział Finansowy do uwzględnienia postanowień niniej
szej uchwały przy opracowywaniu dodatkowego budżetu Zarządu 
m. Łodzi na rok administracyjny 1929/30; 

3. wezwać Magistrat do wykonania tej uchwały. 

XI. W sprawie podwyższenia kredytu na udzielenie pomocy le
karskiej biednym, niemającym prawa korzystania ze świadczeń Kasy 
Chorych: 

Rada Miejska, przychylając się do wniosku Magistratu Nr. 897 
z dnia 22 sierpnia 1929 roku, postanawia: 

1. upoważnić Magistrat do pokrywania rachunków za udzielanie po
mocy lekarskiej biednym, aż do wysokości zł. 10,000.- z rachunku 
"awanse na poczet budżetu" j 

2. wezwać Wydział Finansowy do uwzględnienia postanowień niniej
szej uchwały przy opracowywaniu dodatkowego budżetu Zarządu 
m. Łodzi na rok administracyjny 1929/30j 

3. wezwać Magistrat do wykonania tej uchwały. 

XII. W sprawie kredytu na pokrycie kosztów,' związanych z ~a
instalowaniem aparatów telefonicznych w majątkach miejskich Łagiewni
ki lit. "A" i Rszew: 

Rada Miejska, przychylając się do wniosku Magistratu Nr. 927 
z dnia 29 sierpnia 1929 roku, postanawia: 

1. pokryć narazie wydatki w kwocie zł. 10,432.-, związane z zain
stalowaniem aparatów telefonicznych w majątkach miejskich Ła
giewniki lit. "A" i Rszew z rachunku "awanse na poczet budżetu"; 

2. wezwać Wydział Finansowy do uwzględnienia postanowień niniej
szej uchwały przy opracowywaniu dodatkowego budżetu Zarządu 
m. Łodzi na rok administracyjny 1929/30; 

3. wezwać Magistrat do wykonania tej uchwały. 

XIII. W sprawie kredytu na pokrycie wydatków, związanych 
z przyłączeniem do miejskiej sieci kanalizacyjnej gmachów miejskich przy 
Placu Wolności Nr. Nr. 1 i 14: 

Rada Miej~ka, przychylając się do wniosku Magistratu Nr. 958 
z dnia 5 września 1929 roku, postanawia: 

1. wyasygnować narazie z rachunku "awanse na poczet budżetu·' 
kwotę zł. 25,000.- na pokrycie wydatków, związanych z przyłą
czeniem do miejskiej sieci kanalizacyjnej gmachów miejskich przy 
Placu Wolności Nr. Nr. 1 i 14; 
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2. wezwać Wydział Finansowy do uwzględnienia postanowień niniej
szej l~chwały przy opracowywaniu dodatkowego budżetu Zarządu 
m. Łodzi na rok administracyjny 1929/30; 

3. wezwać Magistrat do wykonania tej uchwa.ły, 

XIV. W sprawie zaopatrzenia emerytalnego dla rodziny dr. Ed
munda Krak.awskizgo, naczelnego lekarza Sz{)itala Miejskiego w Rado
goszczu: 

Rada _Miejska, przychylając się do wniosku ~1Cl.gistratu Nr. 708 
z dnh 11 lipca 1929 roku, pos tana wia: 

1. przyznać w drodze wyjątku z dniem 1 lipca 1929 roku rodzinie po 
b. p. dr. Edmundzie Krakowskim, naczelnym lekarzu szpitala miej
skiego w Radogoszczu, zaop~trzenie emerytalne w wysokości 36,5'~; 
uposażenia miesięcznego, pobieranego przez zmarłego w służbie 
czynnej, a mianowicie: dla wdowy Lucyny - dożywotnie 29,2%, 
notomiast dla syna Mleczysława Hermana -- 7,37'; --- do czasu 
ukończenia studiów; 

2. wezwać Magistrat do wykonania tej uchwały. 

XV. W sprawie przyznania dożywotniego wsparcia Antoninie 
Zrobkowej, b. pracownicy Wydziału Zdrowotności Publicznej: 

Rada Miejska, przychylając się do wniosku Magistratu Nr. 767 
z dnia 11 lipca 1929 roku, postanawia: 

1. przyznać w drodze wyjątku p. Antoninie Zrobkowej, b. pracownicy 
Wydziatu Zdrowotności Publicznej, dożywotnie wsparcie z fundu
szów miejskich w wysokości 48,8 % uposażenia, pobieranego 
w służbie czynnej, zaliczając jej jednocześnie do emerytury pracę 
w szkołach powszechnych od dnia 1 października 1916 roku do dnia 
1 marca 1920 roku; 

2. wezwać Magistrat do wykonani::ł tej uchwały. 

XVI. W sprawie przyznania dożywotniego wsparcia Władysławie 
Psłrokońslrlej, wdowie po poszkodowanym na zdrowiu podczas zajść na 
Placu Reymonta w roku 1923: 

Rada Miejska. przychylając się do wniosku l'vlagisłratu Nr. 714 
z dnia 27 czerwca 1929 roku, postanawia: 

1. przyznać w drodze wyjątku z dniem 1 sierpnia 1929 roku Włady
sławie Pstrokońskiej, wdowie po poszkodowanym na zdrowiu pod· 
czas zajść na Placu Reymonta w roku 1923, a będącym pracowni
kiem Wydziału Opieki Społecznej Władysławie Pstrońskim, doży
wotnie wsparcie z funduszów miejskich w wysokości zł. 22.- ty
godniowo; 

2. wezwać Magistral do wykonania tej uchwały. 

XVII. W sprawie przyznania dożywotniego wsparcia Marji Peł
kównie f b_ pracownicy Wydziału Gospodarczego: 

Rada Miejska, przychylając się do wniosku Magistratu Nr. 890 
z dnia 28 sierpnia 1929 roku, postanawia: 

1. przyznać w drodze wyjątku z dniem 1 sierpnia 1929 roku p. Marii 
Pełkównie, b. pracownicy Wydziału Gospodarczego, dożywotnie 
wsparcie z funduszów miejskich w kwocie zł. 22.- tygodniowo j 
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2. wezw~.ć Magistrat do wykonania tej uchwały. 

Z powodu wyczerpania porządku dziennego przewodniczący o go
dzinie 0,25 posiedzenie zamyka. 

Przewodniczący (-) inż. J. Holcgreber 

Prowadzący protokół (-) P. Rundo 

Radni - Sekretarze: 
(-) M. Fein 
(-) W. Lajs. 

SPRA WOZDANIE 
z działalności Wydziału Oświaty i Kultury w r. 1928. 

(Dalszy ciąg). 

E. Miejska Szkoła Pracy. 

W dniu 1 kwietnia 1928 r. Mieiska Szkoła Pracy liczyła uczniów: 
a} ogółem - 215, hl dawnych - 153, c) nowych - 62. 

Poszczególne klasy liczyły: 
I klasa - 36 uczniów, II-a - 32, II-b - 26, III - 32, IV - 28, 

V - 22, VI - 24, VII klasa -- 15 uczniów. 
Nauczycieli było: al stałych - 9, bl przychodnich - 5. 

Podstawą programu nauki w Miejskiej Szkole Pracy· jest program 
7 -mio klasowej szkoły powszechnej. Zachodzą jednak znaczne różnice 
w układzie i rozmieszczeniu materjału dla poszczególnych klas. Jako 
przedmiot główny (podstawa wychowawczo-kształcąca) przyjęto do klas 
I-III krajoznawstwo, pojęte jako poznanie rodzinnej miejscowości pod 
względem, geograficznym, przyrodniczym, historycznym, przemysłowym, 
handlowym, kulturalnym itp. Wokoło tego przedmiotu zgrupowane są 
inne przedmioty, jak: język polski, wiadomości z rustorji, kultury i cywi
lizacji, rachunki, geometrja, śpiew, praca ręczna. Jak wynika z powyż
szego, praca ręczna w klasach od I-III (lepienie, wycinanie, rysunek) nie 
stanowi specjalnego samodzielnego przedmiotu, lecz pozostaje na usłu
gach innych przedmiotów nauczania, jako jeden ze środków wyrażania 
(ekspresji) lub poglądowości. 

Program nauczania dla klas IV-VII składa się 4 grup: 1) humani
stycznej, 2)' fizyko-matematyczneL 3) geograficzno-przyrodniczej, oraz 
4} specjalności. Nauczanie przedmiotów, wchodzących w skład każdej 
grupy przedmiotów, odbywa się w specjalnych klasach - pracownia.ch, 
zaopa trzonych w odpowiednie do charakteru, pracy umeblowanie oraz 
pomoce szkolne. Nauczyciel zatem przebywa podczas dnia szkolnego 
stale w swej klasie - pracowni, zmieniają się zaś tylko uczniowie. 

Praca ręczna w klasach IV-VII traktowana jest jako przedmiot 
samodzielny, pozustający w mniejszej lub większej łączności z teoretycz
nemi przedmiotami nauczania. Kładzie się tu nacisk na proiektowanie, 
precyzję wykonania i l-Vydajność pracy. Praca odbywa się nie w klasie 
(jak to ma miejsce w Klasach niższych), lecz w warsztatach. Tu również 
prowadzone są robótki kobiece. 
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Metody nauczania, oparte na przesłankach psychologicznych. dają 
uczniom szerO'kie pole do samodzielnej pracy twórczej, wywołujPt zainte
resowanie, przyzwyczajają do pokonywania oporu, dają metodę pracy. co 
ze względu na samokształceni'e jest czynnikiem wielkiej wagi. Klasa jest 
podzielona na grupy po 4-5 uczniów. Pracując wspólnie grupa się zży
wa bardzo silnie, dba o wysoki poziom zarówno dydaktyczny jak i wy
chowawczy: jedni drugim okazują pomoc w pracy, uczą się ponoszenia 
odpowiedziaJności za siebie i innych (starsi grup), co sprzyja przygotowy
waniu się jednostek do pracy społecznej oraz funkcyj kierowniczych. 

Bez odpowiednich przyrządów, okazów, zbiorów i bibljoteki czyn
ny udział ucznia w pracy nie da się pomyśleć. Dlatego też szkoła dokła
da wszelkich sił, by te działy postawić na odpowiednim poziomie. Dąże
niem szkoły, rozłożonem na kilka lat, jest skompletO'wanie tych przyrzą
dów, okazów i podręczników, które mają charakter laboratoryjny, w ta
kiej ilości, aby na 4 uczniów przvpadł jeden przyrząd, okaz lub pod
ręcznik. 

Czem dla działu geograficznO' - przyrodniczego i fizyko - matema
tycznego są zbiory i pracownie, tern dla przedmiotów humanistycznych 
jest bibljoteka również i dział geograficzno-przyrodniczy obejść się bez 
niej nie może. Dobór książek do bibljoteki dostosowany jest do potrzeb 
progr~mu prac ~zkoły. Z bibljoteki uczniowie czerpią materjał, uzupełnia
jący '\\ri"d(;mości, osiągnięte na lekcjach; bibljoteka dostarcza im źródeł do 
samodzielnego opracowania tematu i referO'wania go na lekcji. 

Jeżeli szkoła ma przygotować młodzież do czynnego udziału w ży
ciu społeczeństwa i państwa, trzeba, aby życie szkolne zarówno w dziale
nauczania jak i wychowania oparte było na tych czynnikach, na jakich opie
ra się praca i współżycie w społeczeństwie dorosłych. Ustrój naszego pań
stwa 'jest demokratyczny, republikański, a zatem i wychowanie szkolne, 
przygotowujące młode pokolenia do czynnegO' udziału w życiu społeczno
pańsłwowem, powinno w ostatecznej swej fazie 'Opierać się na koordynacji, 
nie zaś wyłącznie na subordynacj i, powinno być miniaturą form życia dane
go społeczeństwa. WychO'wanek działa w szkole i będzie oceniany na pod
stawie tych samych przesłanek, CO' i dorośli w społeczeństwie. Jest to 
ostateczna forma wychowania obywatela, który musi umieć być zarówno 
posłusznym pO'dwładnym, jak i czynnikiem, pO'wołanym do prawodaw
czego normowania biegu życia społeczeństwa i państwa, obywatelem. 
umiejącym zajmować stanowiska kierownicze, odpowiedzialne. 

Wewnętrzne życie szkolne norm~wane jest przez prawa autono
miczne i heteronomiczne. Im wyższa klasa, tern autonomia ma szersze
zastosowanie. Egzekutywa praw zarówno jednych jak i drugich jest w rę
ku uczniów i wychowawców. 

Życie szkolne, rozwijając się swobodnie, posiada szereg potrzeb 
domagających się zaspokojenia, wyłania zagadnienia, które muszą być 
regulowane. Tu wkracza świadoma myśl wychowawcy i stara się wyko
rzystać każdy przejaw życia szkolnego dla celów pedagogicznych. Na ta
kiem podłożu powstały w szkole następujące instytucje i organizacje 
szkolne: 1. Sklepik uczniowski, 2. Kasa oszczędności, 3. Kolportaż 
pism (każdy uczeń prenumeruje lub otrzymuje "Płomyk" względnie "Pło
myczek"), 4. Czytelnia pism, 5. Kinematograf, 6. Drużyny harcerskie 
(męska i żeńska), 7. Kółka: al geograficzno - przyrodnicze, b) literac
kie, c) fizykc - chemiczne, d) dekO'racyjne, e) sportowe. 
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Łączność między szkołą a rodzicami uczniów, nawiązana w latach 
ubiegłych przez konferencje i lekcje pokazowe, utrzymuje się nadal, 
zwiększając pcpub.rność szkoły w społeczeństwIe miejscowem; ilość kan: 
dydatów zgłos70ilych do szkołv, z roku na rok wzrasta, przewyższając 
4-6-krotnie liczbę wolnych miejsc. 

Wyrazem współpracy rodziców uczniów z gronem nauczycieIskiem 
jest Koło Rodziców. Wydatnej pomocy materjalnej Koła Rodziców szko
ła zawdzięcza możność nabyw(J.nia pomocy dydaktycznych, bez których 
f'owoczesne metody nauczania n;'e mog.ą być stosowane: z tego również 
źródła czerpano środki na opiekę materjalną nad uczniami niezamożnymi. 

W okresie sprawozdawczym 30 zespołów nauczycielskich zgłosiło 
chęć zwiedzenia szkoły. Ze względów organizacyjno - technicznych (lek
cje próbne ~eminarzystek V kursu, hospitacje IV kursu oraz brak zapa
sowych klas) tylko część zgłoszeń mogła być uwzględniona. 

F. Miejskie Gimnazjum Męskie im J. Piłsudskiego. 

W rDku sprawozdawczym szkoła liczyła 10 oddzia.łów, do których 
uczęszczało w 1 połowie roku 334 uczniów, w drugiej 324. Jako gimna
zjum wyższe miała klasy IV. V, VI, VII, VIII, a nadto oddział przygotowu
jący uczniów do klasy IV, przeznaczony dla bardziej uzdolnionych ucz
niów szkół powszechnych, nie posiadających dostatecznych wiadomości 
faktycznych. Uczniowie Gimnazjum Miejskiego - to z małemi wyjątka
mi abiturjenci szkół powszechnych. Ponieważ młodzież szkolna, pocho
dząca z najbardziej niezamożnych i najmniej kulturalnych sfer społeczeń
stwa, nie posiada tych cech dodatnich. jakie wytwarza w chłopcach inte
ligentne otoczenie domowe, przeto sprawy wychowawcze były wysunięte 
na czoło wszystkich prac, jakie podejmowała szkoła w stosunku do mło
dzieży. Organizowanie i prowadzenie przez nauczycieli samorządów kla
fowych, drużyny harcerskiej, spółdzielni uczniowskiej, licznych kółek sa
mokształceniowych, czytelni i t. p. organizacyj uczniowskich miało na 
celu przygotowani~ uczniów do twórczej pracy obywatelskiej, do wyro
bienia poczucia obowiązku względem społeczeństwa i państwa. 

Z licznych sekcyj uczniowskiego Koła Naukowego wyróżniła się 
sekcja przyrodnicza. Uczestnicy tej sekcji odbyli dwumiesięczny kurs 
nauki wypychania zwierząt i robienia szkieletów ze zwierząt kręgowych. 
W umiejętności wypychania zwierząt, robienia preparatów formalinowych 
roślii1nych i zwierzęcych, przygoto\\l-ywania szkieletów, uczniowie osią~
Ręli wprawę b. dużą i dostarczyli szkole znacznej ilości okazów, po
trzebny~h do nauk! żywej przyrody. 

Życie w drużynie harcerskiej zostało uporządkowane i w znaczne i 
mierze pogłębione. Orkiestra szkolna, stanowiąca również samoistną, rzą
dzącą się autonomicznie organizację uczniowską, mającą duże znaczenie 
w życiu szkolnem, stoi na wysokim poziomie sprawności. 

Do rozwoju fizycznego młodzieży przyczynia się uczniowskie Koło 
Sportowe i hufiec pr zvspos<Jbienia woj skowego. Przy udziale organizacyj 
uczniowskich SZKoła zorganizowała kilka obchodów rocznic pamiątkowych. 
'Jdczytów dla młodzieży i t. p. Czyniąc zadość potrzebom życia towa
rzyskiego młodzieży, szkoła udzieliła zezwolenia różnym organizacj om 
uczniowskim na urządzenie paru zabaw tanecznych. 

W pracy dydaktycznej szkoła nie napotykała większych trudności. 
jakkolwiek szczupłość lokalu dawała się we znaki. Prócz lekcyj zwy-
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kłych, objętych planem szkolnym, odbywały się również zajęcia poobiednie. 
mianowicie lekcje języka łacińskiego (w kI. VII i VIII) oraz obowiązkowe 
dla uczniów klas niższych zajęcia praktyczne w pracowni przyrządów fi
zycznych. Zajęcia te, prócz korzyści wychowawczych; dały jeszcze ten re
zultat, że zbiory szkolne, służące do nauczania fizyki, zostały wzbogacone 
pewną ii ością przyrządów, przez uczniów wykonanych. Zmiana planu 
lekcyj w stosunku do lat poprzednich po1egała na dodaniu jednej godziny 
języka niemieckiego w kI. VI (w drugiej połowie roku) \\1 celu wzmo<!nienia 
nauki tego przedmiotu. Łącząc pracę umysłową z ćwiczeniami praktycz
nemi, wprowadzono w roku sprawozdawczym we wszystkich klasach za
jęcia praktyczne z fizyki, chem j i i przyrodoznawstwa (po 1-2 godzin 
tygodniowo) . 

Docenia j ąc dydaktyczno - wychowawcze znaczenie wycieczek, szko
ła zorganizowała w czerwcu kilka dalszych ekskursyj uczniowskich, mia
nowicie: 

1) do Krakowa i Zakopanego (25 uczniów), 2) do Torunia; Gniezna 
i Poznania (15 uczniów), 3) na Łysicę, do Sandomierza i Kazimierza nad 
Wisłą (25 uczniów), 4) do Lublina (12 uC:ln.), 5) do Będkowa i Czarnocina 
(70 uczniów), 6) do Warszawy (23 uczniów). 7) do Torunia, Helu i Po
znania (26 uczniów). 

W ciągu roku poszczególne klasy zwiedziły instytucj e kulturalno
oświatowe i zakłady przemysłowe w Łodzi, a także w Zgierzu i Pabja
nicach. 

Udział rodziców uczniów w życiu szkolnem i współpraca domu ze 
szkołą wyrażały się w odbywaniu zebrań klasowych, zwoływanych przez 
wychowawców poszczególnych klas, i w działalności organizacyj rodziciel
skich, Jak "Koło Rodziców" i "Koło Przyjaciół Młodzieży", roztaczają
cych opiekę nad młodzieżą szkolną. 

Zarząd Koła Rodziców zorganizował podczas wakacyj kolonje 
letnie, umożliwiając wyjazd na wieś lub do miejscowości kuracyjnych 100 
biedniejszym uczniom. Na kolonjach pod Kazimierzem Biskupim na Ku
jawach spędziło lato 50 uczniów, na kolonjach Chrześcijańskiego Towa
rzystwa Kolonij Letnich w Żakowicach - 17 uczniów, w obozie Tow. 
y" M. C. A. nad Lindą było 24 uczniów, w Uzdrowisku pod Kochanówką 7, 
do zakładu leczniczego w Busku wysłano 3 uczniów. Ogółem na kolonje 
letnie Zarząd Koła Rodziców wydatkował 9075 zł. 

W maju i czerwcu uczniowie klasy VIII zdawali egzamin maturalny 
przed Państwową Komisją Egzaminacyjną. Świadectwa dojrzałości wy
-dano 47 abiturjentom. Dnia 24 czerwca odbyło się uroczyste zakończenie 
roku szkolnego 1927/28. 

G. Miejskie Seminarjum Nauczycielskie Męskie im. E. Estkowskiego. 

W II półroczu roku szkolnego 1927/28 Seminarjum liczyło ogółem 
164 uczniów, w I półroczu roku szkolnego 1928129 - 182 uczniów. 
Uwzględniając zawód rodziców uczniów Seminarjum, tę ostatnią cyfrę 
możemy podzielić, jak następuje: a) -dzieci robotników i oficjalistów -
<j8; 'b) majstrów i r7emieśników - 33; c) drobnych kupców - 3: 
d) urzędników państwowych -- 7; e) urzędników samorządowych - 3; 
f) nauczycielstwa - 2; g) drobnych rolników - 15; hl innych zawodów 
- 21. Najwyższy kurs (V) liczył w r. szk. 1927/28 18 uczniów, z których 
.egzamin dojrzałości zdało 16. 
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Seminarjum poza S-ma salami wykładowemi posiada następujące 
sale pomocnicze: 

al Pracownię fizyko-chemiczną i przyrodniczą, mieszczącą zara
zem gabinet przyrodniczy, składający się z 450 objektów przyrodniczych 
i pomocy naukowych, jak: 8 mikroskopów, 120 okazów ptaków i zwierząt. 
(wypchanych), 223 kart poglądo\\Tych, model u człowieka z poszczególnemi 
częściami składowemi, szkieletu człowieka, 30 okazów modeli kwiatów, 
preparatów mikroskopowych, spirytusowych i t. p. 

Gabinet fizyko-chemiczny, składający się z 720 przyrządów che
micznych i fizycznych jak: przyrządy do demonstracji z zakresu mechani
ki, akustyki, magnetyzmu, elektryczności, optyki, nauki o płynach, ga
zach i cieple, komplety przyrządów do ćwiczeń laboratoryjnych z zakresu 
magnetyzmu, elektrostatyki, nauki o cieple i cieczach. Niezbędny przy
rząd do ćwiczeń laboratoryjnych z chemji. 

b) Pracownię slojdową, wyposażoną w 10 warsztatów wraz z kom
pletem narzędzi do robót slojdowych, tokarnię do drzewa, warsztat ślu
sarski z kompletem narzędzi, szafy i inne pomoce naukowe. 

cJ" Salę gimnastyczną z następującemi pomocami: 8 drabin gimna
stycznych, 4 ławeczki szweckie, poręcze, dyski, kule, oszczepy, piłki noż
ne, do siatkówki, koszykówki i t. p. 

Do nauki historji i geografji posługuje się seminarjum odpowiednią 
ilością map, globusów, kart poglądowych, epidjaskopem z lampą projek ~ 
cyjną. 

Do ćwiczeń z zakresu muzyki' służą: fortepian, 9 skrzypiec, jeden 
·kontrabas, 2 wiolonczele, 2 altówki. 

Bibljoteka szkolna składa się z 2693 tomów, uczniowska czytelnia 
pism prenumeruje 20 czasopism. 

W Seminarjum oboWiązuje program państwowych seminarjów na
uczycielskich. 

DziałetlnoŚć wy'chowawcza szkoły odbywała się poza normalną pra
cą na lekcjQch, w organizacjach młodzieży i kołach naukowych. Na terenie 
szkoły działały następujące instytucje: Samorządy poszczególnych kursów, 
których działalność została w roku szkolnym 1927/28 ujęta bardziej 
w jednolitą postać przez powołanie do życia "Głównego Samorządu Zarzą
au Uczniów", jako władzy naczelnej, Samopomoc, Drużyna harcerska im. 
St. Konarskiego, Koło Czerwonego Krzyża Młodzieży, Kółko gimnastycz
ne, Kółko muzyczne oraz Kółko o charakterze naukowym. 

Specjalną troską .otoczyła szkoła w ubiegłym okresie sprawozdaw
czym wychowanie fizyczne. Podjęło znaczny wysiłek, by w istniejących 
warunkach osiągnąć możliwie najlepsze wyniki. Przeprowadzono pewne 
adaptacje i ulepszenia w sali gimnastycznej, nabyto niezbędne przyrządy 
i pomoce. Do hufca szkolnego P. W. wciągnięto całą młodzież kursów 
II-V-go zakwalifikowaną przez lekarza szkolnego. 

Samokształcenie popierały kółka naukowe. 
Przy współudziale organizacji młodzieży i Koła Rodziców urządziła 

szkoła uroczystości dla uczczenia rocznic historycznych i wybitnych postaci 
z dziej ów narodu j dla celów ożywienia życia towarzyskiego i wychowania 
estetycznego urządzano koncerty i produkcj e artystyczne. 

W okresie sprawozdawczym urządzała szkoła dla swych wychowań:
ców poza krótszemi wycieczkami (jednodniowemi) o charąkterze geogra
ficzno-przyrodniczym, także dalsze wycieczki, subsydjowane przez Magi-
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strat m. Łodzi. Zwiedzono w ten sposób: Kraków, Wieliczkę, Zakopane, 
-Ojców, Gdynię, Gdańsk, Kartuzy, Puck oraz Hel. 

Seminarjum posiada pełne prawa szkół państwowych (kategorja A). 

H. Miejskie Seminarjum Nauczycielskie Żeńskie im. A. Szycówny. 

Okres sprawozdawczy nie zaznaczył się poważniejszemi zmianami 
w warunkach pracy szkolnej Seminarjum. W składzie personelu nauczy
cielskiego nastąpiły zmiany w końcu roku szkolnego 1927/8 tylko na sta
nowiskach wykładających język polski i gimnastykę. System rekrutacji 
uczenie pozostał również bez zmian, to też pod względem materjału ucz
niowskiego Seminarjum zachowało poprzednią swą fizjognomję uczelni 
warstw pracujących m. Ł~dzi. Zmniejszyła się tylko liczba uczenic, miano
wicie: w dn. 1 stycznia 1927 r. do Seminarjum uczęszczało 214 uczenic, 
w dn. 1 stycznia 1928 r. - 203 ucz., a w dniu l stycznia 1929 r. - 197 ucz. 
Redukcję liczby uczenic kierownictwo Seminarjum przeprowadziło celo
wo, ponieważ praktyka ubiegłych Jat wskazywała, że klasy liczące ponad 
40 uczenie n~ kursach niższych, a ponad 30--35 na kursach wyższych, 
należy stanowczo uważać za przepełnione; w takich klasach normalna 
praca jest niezm_iernie utrudniona, często wr~cz niemożliwa. Niezależnie 
od tego, państwowe władze nadzorcze domagały się również od dyrekcji 
Seminarjum redukcji uczenie do norm, obowiązujących w seminarjach 
państwowych. Swiadectw z ukończenia Seminarjum wydano w roku 1927 
- 31, w roku 1928 - 34. 

OkoJiczność, że uczenice Seminarjum pochodzą wyłącznie z warstw 
pracowniczych, a więc najbardziej upośledzonych pod względem mater
jalnym, powoduje, że warunki pracy domowej wychowanek są 
naogół złe. Przeprow~zona w końcu roku szkolnego 1927/8 ankieta wy
kazała, że 55 % uczenic mieszka w lokalach jednoizbowych, przyczem po
łowa tych mieszkań, to izby jednookienne, każdą zaś izbę zamieszkuje 
przeciętnie 5 osób; znaczna większość uczenic 'nie posiada własnego kąta 
do nauki: przy tym samym stole, przy którym uczenica zmuszona jest od
rabiać swe lekcje, inni członkowie rodziny wykony'yvują swą pracę zarob
kową, nie- zawsze cichą. Nieodzowną zatem koniecznością okazało się 
zorganizowanie przy Seminarjum świetlicy, - Otwarto ją na początku 
b. roku szkolnego. Świetlica czynna jest codzień, prócz niedziel i ,świąt, 
od godz. 17-ej do 20-ej, Ponieważ zaledwie 10% uczenie posiada pełny 
komplet podręczników, przeto Koło Rodziców nabyło dla świetlicy około 
200 podręczników kosztem 1200 zł. Obecnie każda uczenica znajduje 
w świetlicy nietylko miejsce odpowiednie do nauki, ale również brakujący 
podręcznik, czy też dziełko z zakresu literatury obowiązkowej lub po
mocniczej. Prócz tego dyżurujący członkowie grona nauczycielskiego, 
udzielają w miarę potrzeby pomocy w I odrabianiu lekcji uczącym się 
w świetlicy. 

Zaznaczyć należy, że za dyżury w świetlicy, które wynoszą dla każ
dej z 6 osób grona nauczycielskiego po trzy godziny tygodniowo, zainte
resowani nauczyciele nie mają zastrzeżonego żadnego wynagrodzenia. 

Oczywiste jest, że te same powody, które stwarzają ujemne wa
runki pracy domowej uczenic, również źle wypływają na ich stan zdro
wotny. Aby złemu zaradzić, zorganizow~no przy 'pomocy Wydziału 
Opieki Społecznej Magistratu m. Łodzi oraz 'częściowo Koła Młodzieży 
Czerwonego Krzyża 1 Koła Rodziców dokarmianie uczenie najbardziej 
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wątłych, poza tern Koło Rodziców subsydjuje najbardziej niezamożne wy
chowanki Seminarjum; wreszcie - nabyto dla Seminarjum lampę kwar
cową, z którel uczenice Seminarjum korzystają bezpłatnie. W okresie 
wakacyjnym zorganizowano kolonję dla 20 uczenic, wskazanych przez le
karza szkolnego, na co Wydział Opieki Społecznej udzielił subsydjum. 

Praca wychowawcza zakładu ogniskuje się na t€:renie organizacyj 
uczniowskich, mianowicie: samorządu szkolnego, Koła Młodzieży Czerwo
nego Krzyża, Drużyny hi.ucerskiej, Koła Sportowego i Koła Pedagogicz
nego. Wyniki prac tych organizacyj są pod każdym względem zadowa
lające. Wielce pomocne w tej pracy jest Koło Rodziców, które z re
guły subsydiuje wszystkie poczynania i imprezy wymienionych zrzeszeń 
uczniowskich. 

Stan pomocy naukowych z roku na rok się polepsza. - Seminarjum 
posiada pełne prawa równorzędnych uczelni państwowych. 

I. Miejska Szkoła Handlowa Męska~ 

W sprawozdaniu za rok 1926 wskazano już, jakiemi szkoła w swej 
działalności naukowej i wychowawczej kieruje się wytycznemi, jakie sto
suje me tedy i jakich używa środków, aby wychować pożytecznego obywa
tela państwa, urobić energicznego i przedsięb~orczego, światłego i wogóle 
twórczego pracownika, któryby rzetelną, uczciwą, a zarazem ofiarną pra·· 
cę w służbie narodu uważał za naczelne hasło swego życia. Jednocześnie 
podkreślono, że szkoła, dążąc do osiągnięcia tego celu: przy kształceniu 
umysłu i serca nie zaniedbuje wychowania fizycznego, które, przysparza
jąc młodzieńcowi zdrowia, wzmacnia jego wolę, hartuje nerwy i budzi 
wiarę we własne siły. ... 

To też w okresie sprawozdawczym w porównaniu z rokiem 1926 
zarówno w programie naukowym, jak i w ogólnym kierunku wychowaw
czym, zasadniczych zmian nie wprowadzono. W dalszym ciągu trzymano 
się ustalonych przez praktykę i wymagania życiowe metod naukowo
wychowawczych, stosując jednak wszędzie, gdzie tego wymagały względy 
społeczne, pedagogjczne lub naukowe, właściwe odchylenia, które do
tyczą prawie wszystkich dziedzin życia szkolnego. 

Na pierwszy plan wysuwają się zmiany w programie naukowym. 
Są to przeważnie uzupełnienia, mające na celu rozszerzenie lub pogłębie
nie wprowadzonych już do wykładów przedmiotów naukowych. Tak np. 
powiększono ilość godzin języka polskiego i niemieckiego o jedną godzinę 
tygodniowo, nauki o handlu (głównie towaroznawstwa) i pisania na ma
szynach o 2 godziny; wprowadzono nowy przedmi.ot wykładu, w naszem 
szkolnictwie -handlowem dotychczas - jeszcze nie spotykany, mianowicie 
"sztukę sprzedaży i reklamy" na sposób amerykański i wreszcie ut.rzyma
no nadal muzykę i śpiew, jako przedmioty nadobowiązkowe. 

W ubiegłych latach istnienia szkoły, mając na uwadze rozbudzenie 
w młodzieży zmysłu kupieckiego i ożywienia w niej ducha handlowego, 
cdpowiednio ujmowano wykłady nauki o handlu, przytaczano życiorysy' 
i pracę wielkich kupców i pionierów gospodarczo-handlowych, wskazy
wano jak naJeży organizować, zakładać i prowadzić przedsiębiorstwa, jak 
korzystać ze spółdzielczości, jak badać i wyzyskiwać konjunkturę go
spodarczą, jak zdobywać towar i t. d. 
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W okresie sprawozdawczym, nie zaniedbując nic z powyższych 
dążeń, rozszerzono je przez wykłady sztuki sprzedaży i reklamy, mającej 
na celu zaznajomienie wychowanków ze sposobami, jakie mogą zwracić 
uwagę publiczności na sprzedawany towar, wzbudzić do niego zaufanie 
i wywołać chęć jegó posiadania. Wogóle, podkreślając rozważną kalku
lację, rzetelność i osobistą sprawność spTzedającego~ ze szczególnym na
ciskiem uwydatniono społeczną stronę handlu oraz nowoczesną organiza
cję sprzedaży, opartą na złożonych p;f'ocesach psychologicznych, których 
znajomość jest potężną bronią fabrykanta czy kupca. 

Ponieważ jednak ramy programu szkolnego nie pozwalały na sy
stematyczne opracowywanie omawianych zagadnień pod postacią zwy
kłych wykładów, przeto pracę tę przerzucono na godziny pozaszkolne, 
na studja dokształcające w Kółku ekonomicznem. Pod kierunkiem nau
czyciela odbywały się tam odczyty, referaty i sprawozdanta z przeczyta
nych dzieł z zakresu życia gospodarczego i z dziedziny naj nowszych teo
ryj o czynnościach administracjli ogólnej i przemysłowej. Za podstawę 
słud j ów w tym kierunku brane były dzieła H. Emersona, F. Taylora, 
E. Hanswalda, H. ~assona, Claparede'a i innych. 

Koło Rodziców przy Miejskiej Szkole Handlowej, popierając gorąco 
taki kierunek pracy, ofiarowało na rzecz rozszerzenia bibljoteki, która. 
jak dotąd, jest głównem źródłem dokształcania, zł. 3.000, zaś Wydział 
Oświaty i Kultury delegował nauczyciela szkoły, kierownika szkolnego 
b~ura wzorowego, do Warszawy na wystawę, celem zorjentowania się 
w naj nowszych urządzeniach i systemach biurowych. 

Korespondenci biurowi mają do użytku 22 maszyn do pisania róż
nych systemów, dwa arytmometry systemu Odhner i Sundstrand, powie
lacz Roneo, maszyny do kopiowania l aparat do księgowania podług rtle
tody "Taylor-Kiihn", kartotekę i wiele innych pomocy, uznawanych 
w biurze za konieczne. Uczniowie, pracujacy w biurze. korzystają również 
z wielu przygotowanych samodzielnie tablic-wykresów, unaoczniających 
pracę buchalteryjną. 

Bibljoteka szkolna w okresie sprawozdawczym wzbogaciła się o 483 
tomów wartości 2450 zł. 74 gr. Według katalogu liczy ona 2812 tomów dzieł 
polskich, 219 niemieckich i 72 rosyjskich - razem 3103 tomy. Samopomoc 
Koleżeńska, dzięki poparciu Koła Rodziców, ma również własną bibljotekę, 
składającą się z 1143 dzieł i podręczników. Ogółem więc uczniowie ko
rzystaj ą z księgozbioru, liczącego 4246 tomów. Szkoła usilnie dba o to. 
aby do bibljoteki wpływały dzieła wyłącznie wartościowe czy to pod wzglę
dem naukowym, czy też literackim. W pierwszym rzędzie uwzględnia się 
dziedzinę nauk ekonomicznych i społecznych, następnie utwory nowszej 
literatury pięknej, wreszcie dzieła z zakresu pedagogiki i dydaktyki. 
Uczniowie wypożyczają z bibljoteki szkolnej przeciętnie po 850 dzieł mie
sięcznie, co wynosi na jednego ucznia ok. 3 książek miesięcznie i uwzględni
wszy wszakże książki wypożyczone z bibljoteki Samopomocy, otrzymamy, 
że jeden uczeń czyta przeciętnie 3Y2książki miesięcznie. 

Przy bibljotece istnieje także czytelpia szkolna, zaopatrzona w 30 
czasopism literackich i naukowych, traktujących o handlu, przemyśle, 
spółdzielczości, oszczędności, harcerstwie, sportach, naukowej organizacji 
pracy i t. p. Prenumerata tych pism wynosi 1200 zł. rocznie. 
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W gabinecie towaroznawczym i muzeum w dalszym ciągu komple
towano kolekcję zbiorów z działu towarów surowych, półfabrykatów i fa
brykatów pochodzenia zarówno nlineralnego j ak i roślinnego oraz zwie
rzęcego. Uczniowie pod kierunkiem nauczyciela zgromadzili 10 gablot 
z okazami materjałów włóknistych, z produktami spożywczemi, z wyro
bami mydła, świec, szkła i t. d. Akcyjne Towarzystwo Chemiczne w Zgie
rzu ofiarowało szkole kolekcję bar~~ik~w sztucznych i naturalnych w ilośCi 
53 gatunków, Generalna Dyrekcja~onopolu Tytoniowego w Warszawie-
bogate i piękne okazy surowca i wyrobu tytoniu (49 egzempl.), a Towarzy
stwo Akcyjne "Polmin lO w Drohobyczu darowało próbki wszystkich prze
tworów ropy naftowej (24 flakony). Zakupiono także 5 gablot z okazami 
porcelany, tytoniu, ołowiu, aluminjum i glinu za sumę zł. 515.50. Obecnie 
więc w gabinecie znajduje się 90 gablot i 2 szafy z najróżnorodniejszemi 
kolekcjami! które stanowią poważną wartość, jako usystematyzowane po
moce naukowe; nie licząc zgromadzonych materjałów, które zostaną uży
te na tworzenie nowych kolekcyj. 

Z gabinetem towaroznawczym ściśle łączy się laboratorjum chemi
czne i gabinet fizyczny, gdzie odbywają się ćwiczenia i badania towaro
znawcze. Ponieważ przy wykładzie chemji główny nacisk kładzie się na 
najważniejsze pierwiastki i rea.kcje, mające praktyczne zastosowanie przy 
badaniu wszelkich surowców, produktów życia codziennego i towarów włó
kienniczych oraz z uwagi, że racjonalny wykład towaroznawstwa powinien 
opierać się prawie wyłącznie na doświadczeniach i pracach uczniów, zro
zumiałe jest, dlaczego szkoła tak wytrwale i troskliwie dąży do zaopa
trzenia gabinetu i laboratorium we wszystkie pomoce naukowe. 

W związku z wykładami towaroznawstwa szkoła zorganizowała wy
cieczki do huty szklanej i żelaznej, do browaru Anstadta, zwiedziła cu
krownię Leśmierz, fabrykę Tow. Akc. K. Steinert oraz Gazownię Miejską. 
Prócz tego urządzono wycieczki krajoznawcze do Łęczycy, Tumu, Błękit
nych Źródeł około Tomaszowa, do Piotrkowa i Sulejowa (gdzie uczestnik 
wycieczki, uczeń II kursu - Kazimierz Kłosowicz, widząc tonące dziecko, 
rzucił się do Pilicy i szczęśliwie j e wyratował, za co w pół roku później 
na skutek rozporządzenia Ministerstwa Spraw W ~wnętrznych publicznie 
został odznaczony medalem zasługi). Doszła również dOI skutku lO-dniowa 
wycieczka do Poznania, Gdyni, Pucka, na Hel. 

W okresie. sprawozdawczym przy szkole istniała w dalszym ciągu 
"Samopomoc Koleżeńska", która w pewnej mierze zastępowała samorząd 
klasowy. Należeli do niej wszyscy uczniowie, tworząc następujące kółka: 
literackie, dramatyczne, historyczne, ekonomiczne, muzyczne, sportowe 
(sekcja gry w piłkę siatkową, sekcja kolarska, sekcja miłośników szer
mierki), taneczne, sklep szkolny i bibljoteka. Członkowie kółek, niezależ
nie od referatów i sprawozdań wypowiadanych na swych posiedzeniach, 
wygłosili szereg odczytów dla wszystkich uczniów szkoły, np. o Kaspro
wiczu, Rodziewiczównie, Słowackim, o powstaniu listopadowem i stycznio
wem, o kon~tytucji 3 Maja, o bitwie floty polskiej ze szwedzką pod Oliwą, 
o znaczeniu Bałtyku dla Polski, spółdzielczości, oszczędności i wiele innych. 

Poza Samopomocą Koleżeńską, jako z~pełnie niezawisłe organiza
cje, prowadzone jest harcerstwo (5 zastępów) i przysposobienie wojskowe 
(160 członków). Tworzenia innych stowarzyszeń uczniowskich nie zalecano 
w obawie, aby nie rozdrabniać zbytnio pracy uczniów. Powołując do-



Nr. 42 "Dziennik Zarządu m. Łodzi" . Str. 771 
. ----------------

życia instytucj e uczniowskie, szkoła zamierzała tą drogą przygotować 
swych uczniów nietylko do pracy społeczno-obywatelskiej, lecz pośrednio 
przyczynić się do odgrodzenia młodzieży od uj emnych wpływów ulicy i 
zachęcić ją do przebywania w obrębie zakładu, gdzie w czytelni może czy
tać fachowe pisma, przyglądać się wyświetlaniu obrazów za pomocą apa
ratu "Rotschloss", epidjaskopu, kina szkolnego, słuchać audycyj radjo
wych, lub samemu brać udział w przedstawieniach sżkolnych, koncer
tach i t. d. 

Koło Rodziców gorliwie współdziałało z powyższemi zamierzeniami 
szkoły. W okresie sprawozdawczym zarząd Koła asygnował na dokarmia
nie najbiedniejszych uczniów 1.800 zł., do bibljoteki Samopomocy zakupił 
różnych książek za 3.000 zł., nabył także B-lampowy aparat radjowy war
tości 2.050 zł., oraz aparat "Rotschloss" do wyświetlania obrazów z dzie
dziny towaroznawstwa, geografji gospodarczej i historji powszechnej. Do 
aparatu tego .. kupiono równocześnie 100 filmów (ok. 6,000 obrazów), które 
wyświetla się w klasach, ilustrując niemi poszczególne wykłady. Za apa
rat ten wraz filmami zapłacono 2.600 zł. W roku 1926 z tych samych 
względów zakupiono dla szkoły epidjaskop wraz z kinem za 1.500 zł. 

Obecnie troską Koła Rodziców jest wprost paląca potrzeba zorga
nizowania wakacyjnych kolonij letnich. Przemawia za niemi fakt, że około 
60 chłopców bądź zagrożonych chorobami płucnemi~ bądź fizycznie niedo
rozwiniętych z braku środków materjalnych nie może wyjechać z Łodzi, 
lecz spędza w mieście 2 najupalniejsze miesiące nietylko ze szkodą dla 
zdrowia, lecz z jeszcze większa, stratą duchową, gdyż pozostawieni sami 
sobie (rodzice tych uczniów, przeważnie ludzie pracy fizyczneL prawie 
cały dzień są poza dom~m) w najnieodpowiedniejszem towarzystwie spę
dzają czas w różnych zakamarkach miejskich, lub wałęsają się po ulicach 
bezcelowo, nabierając zamiłowania do próżniactwa i przyzwyczajeń, zgoła 
nielicujących z nazwą ucznia szkoły średniej. Aby temu przeciwdziałać, 
szkoła i Koło Rodziców przystępują do założenia szkolnego letniska. w oko
licach Łodzi. Poczynione już kroki upoważniają do nadziei, że uruchomie
nie tej nad wynJ.Z pożytecznej placówki nastąpi najpóźniej 1930 r. 

Stosunek zarządu Koła Rodziców do Dyrekcji i Rady Pedagogiczne1 
oparty jest na wzajemnem popieraniu się w pracy dla dobra młodzieży 
i obopólnem zrozumieniu swych kompetencyj. Prezes zarządu Koła, bądź 
też wiceprezes biorą udzicJ w posiedzeniach Rady Pedagogicznej z głosem 
decydującym w sprawach wychowawczych.. Omówione wyżej czynności 
Koła Rodziców oraz wydatkowane przez nie sumy, nie licząc kwot drob
niejszych, wymownie świadczą, jak szeroko i ofiarnie pojęło swe obo
wiązki Koło Rodziców. 

1927 roku Dvrekcja szkoły, wychodząc z założenia, że program 
naukowy Miejskiej Szkoły Handlowej nie odpowiada potrzebom łódzkie
go handlu i przemysłu, gdyż przygotowanie zawodowe absolwentów szko
ły jest jednostronne i powierzchowne, oraz z uwagi, że wychowankowie 
szkoły z tych powodów nie posiadają uprawnień wojskowych i prawa) wstę
pu do wyższych szkół handlowych, co znowu wywołuje niezadowolenie 
rodziców i uczniów, wystąpiła do Wydzrału Oświatu i Kultury z memorja
łem, uzasadniającym konieczność zmiany programu szkolnego. Magistrat 
m. Łodzi, opierając się na opinji Wydziału Oświaty i Kultury, poczynił od
powiednie starania w Ministerstwie Wyznań Religi'jnych i .Oświecenia Pu-
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blcznego, które ze swej strony, godząc się zasadniczo ze stanowiskiem Ma
gistratu m. Łodzi zezwoliło na przekształcenie szkoły z tern jednak zastrze
żeniem, że reorganizacj a szkoły ma nastąpić w drodze rozwoj owej i na 
podstawie programu czteroletniej n~uki. Takie zreformowanie szkoły, jako 
naj zupełniej życiowe, przyczynia się niewątpliwie do jej dalszego rozwoju. 

Ogólna liczba uczniów w końcu 1928 roku wynosiła 293, z których 
,do wyznania rzym.-kat. zaliczało się 225, ewang. 41, mojż. 18 i innych 9. 
Większość uczniów pochodzi ze sfer robotniczo-rzemieślniczych (74,5%) j 
.do środowiska urzędniczego zalicza się 12%, kupieckiego 6,48% i różnych 
zawodów 4,02%. 

Stan materjalny rodziców uczniów był na ogół zły, co ujemnie od
biło się na pracy i postępach uczniów, którzy w większości swej źle odży
wiani, niedostatecznie ciepło ubrani, musieli uczyć się w izbach przeważ
nie słabo oświetlonych i nieogrzanych. W tych nienormalnych warunkach 
należało oczekiwać bardzo wielu niedostat:ecznych postępów, tymczasem 
promowanych było 74%, a w ciągu omawianego okresu ukończyło szkołę 
(101 +44) 145 uczniów, na 154 dopuszczonych do egzaminów. Przyjęto 
·do szkoły 186 uczniów (w ciągu 2 lat). 

Stan zdrowotny uczniów naogół zadowalający. Od roku 1927 
szkoła korzysta w szerokim zakresie z usług przychodni przeciwgruźli
czej, gdzie dzięki dokładnym metodom badania zostają w porę rozpoznane 
przypadki z początkowemi zmianami w płucach. W szkole uczniów bada 
się przynajmniej 2 razy do roku. Podczas indywidualnych badań zwraca 
się uwagę ucznia na jego braki fizyczne i daje odpowiednie wskazówki 
higj eniczne, natomiast w pogadankach z uczniami poszczególnych klas 
omawia się sprawę czystości ciała, chorób zakaźnych oraz szkodliwość spo
żywania napoj ów alkoholowych i tytoniu. 

Przy szkole istnieje od trzech lat "Koło Absolwentów Miejskiej 
Szkoły Handlowej Męskiej w Łodzi", którego członkowie zgrupowani są 
w kilku sekcjach. Zadaniem tej instytucji jest tworzenie ogniska, skupia
jącego życie towarzyskie byłych wychowanków szkoły, podtrzymywanie 
z nią łączności, wyrażającej się w pośrednictwie pracy, poradnictwie za
wodowem oraz ułatwieniu młodzieży rozszerzenia i pogłębiania wiedzy 
zawodowej. Jak dotąd, korzyści tej organizacji są przez abiturjentów 
szkoły niedoceniane. Na 270 uczniów, którzy ukończyli kurs szkoły, czyn
nych członków Koło liczy około 60. Wiadomości, jakie szkoła zebrała 
o zatrudnieniach swych absolwentów, wykazują, że w urzędach państwo
wych, komupalnych, społecznych, prywatnych i kantorach fabrycznych, ja
·ko biuraliści, pracuje 194, jako kupcy-handlowcy 18, studjujących w wyż
szych zakładach naukowych 18, odsługujących wojskowość 33, umarło 2 
i o 5 szkoła nie posiada żadnych danych. 

Fakt, że wszyscy wychowankowie szkoły pracują, świadczy, że mło
dzież opuszcza zakład znależytem praktycznem przygotowaniem do za
wodu. 

W roku 1927, naskutek rozporządzenia Ministerstwa Wyznań Reli
gijnych i Oświecenia Publicznego z dnia 26. VII. Nr. III. H. 10051, ucznio
wie, kończący Miejską Szkołę Handlową w Łodzi, otrzymali uprawnienia 
w służbie państwowej cywilnej narówni z kończącymi szkoły średnie ogól
nokształcące. 

(D. c. n.). 
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KRONIKA MIEJSKA. 
Z Wydziału Przedsiębiorstw Miej

skich. Pod przewodnictwem p. wice
prezydenta RapaIskiego, odbyło się 
posiedzenie delegacji Wydz. Przed
siębiorstw Miejskich. 

Zgodnie z porządkiem obrad, wy
słuchano referatu naczelnika Wy
działu - p. inż. Brzozowskiego, w 
sprawie planu oświetlenia ulic miasta 
w r. 1930. Jak wynika ze złożonych 
wyjaśnień, w r. b. miasto oświetla 
elektrycznością przeszło 30 klm; ulic, 
z tego 5 klm. na zasadzie warunków 
uprawnienia, nadanego Łódzkiemu 
T -wu Elektrycznemu, zaś resztę -
na zasadzie umowy dodatkowej, za
wartej pomiędzy Magistratem a 
Elektrownią. Dodatkowa umowa ob
jęła, jak wiadomo, zarówno ulice w 
śródmieściu, jak w większym jeszcze 
stopniu, przedmieścia (Widzew, Ba
łuty i t. d.), posiadające już dziś na 
wielu ulicach oświetlenie elektrycz
ne. Przy ustalaniu planu instalacyj 
oświetleniowych na r. 1930, Wydział 
Przedsiębiorstw Miejskich kierował 
się zasadą, aby w pierwszej linji do
starczyć światła tym ulicom, które 
są całkowicie zabudowane, bądź też 
stanowią poważne arterje komunika
cyjne. Plan na r. 1930, zatwierdzony 
przez delegację Wydziału Przedsię
biorstw Miejskich, przewiduje oświe
tlenie elektrycznością dalszych 3/1 
klm. ulic, zgodnie z umową dodatko
wą; łącznie z 5 klm. ulic w śródmie
SClU, podlegającemi oświetleniu w 
myśl. posiadanego przez Łódzkie 
T -wo Elektryczne uprawnienia, ogól
na długość ulic, które zostaną oświe
tlone w r. 1930, wyniesie ok. 40 klm. 

W dalszym toku obrad, po wysłu
chaniu wyjaśnień przewodniczącego, 
de,legacja zaakceptowała wniosek 
Wydzia.łu co do nabycia przez mia
sto nowej emisji akcyj "Kolei Elek-

. trycznej Łódzkiej", celem utrzymania 
dotychczasowego stanu posiadania 
gminy w tern przedsiębiorstwie, -
oraz załatwiła szereg innych spraw 

I bieżących, związanych z działalno
ścią przedsiębiorstw koncesjonowa
nych. 

O realizację przymusu dokształ
cania. Pod przewodnictwem naczel
nika Urzędu Przemysłowego I-ej In
stancji - inż. BerHnera - z udzia
łem przedstawicieli Wydz. Oświaty 
i Kultury oraz Urzędu Przemysłowe
go i Inspektorki Pracy - p. Kuner
tówny, odbyła się konferencja z de
legatami organizacyj rzemieślniczych 
i korporacyj przemysłowych w spra
wie realizacji obowiązku przymusu 
dokształcania dla młodocianych, za
trudnionych w przemyśle, rzemiośle 
i handlu, i kontroli nad wykonywa
niem tego obowiązku. 

Po zaznajomieniu zebranych z 0-

bowiązującemi w tej sprawie usta
wami i przepisami, kierownik miej
skiego szkolnictwa zawodowego
dyr. 'Tomaszewski, wygłosił obszerny 
referat, obrazujący obecny stan 
szkolnictwa dokształcającego, jego 
organizację oraz dane, dotyczące ilo
ści uczniów i frekwencji. 

W wyniku obrad postanowiono 
powołać do życia w łonie każdej or
ganizacji opieki szkolne, analogicznie 
do opiek szkolnych w szkołach po
wszechnych. Do specjalnych zadań 
tych opiek należeć będzie' przestrze
ganie obowiązku dokształcania przez 
pracodawców i uczniów. 

Następnie postanowiono zwróci~ 
się do Ministerstwa Pracy i Opieki 
Społecznej o wprowadzenie obowiąz
ku składania przez pracodawców 
wykazów zatrudnionych mlodocia
nych w miesiącu sierpniu, co ułatwi 
kontrolę nad podlegającymi przymu
sowi dokształcania. 

Sprawa planu .regulacyjnego. -
W związku ze szczegółowem opra
cowywaniem planu regulacyjnego 
miasta i badaniem nasuwających się 
pr~blemów komunikacyjnych - Wy
dział ·Budownictwa Magistratu przy
stąpił do zbierania w tych sprawach 
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opinij w drodze rozesłania wszystkim 
zainteresowanym czynnikom odpo
wiedniegQ kwestjonarjusza, gdzie bę
dą mogli się wszechstronnie wypo
wiedzieć. 

PP. przemysłowcy, którzy dotych
czas za póśrednictwem swych orga
nizacyj związkowych takiego kwe
stjonarjusza nie otrzymali, 7echcą się 
zwrócić bezpośrednio do Wydziału 
Budownictwa, pokój Nr. ·16, gdzie 
kwestjonarjusz taki będzie im bez
płatnie wydany. 

Cenniki na materiały budowlane 
i robociznę. Od szeregu la t Wydział 
Budownictwa Magistratu sporządzał 
co miesiąc cenniki na materjały bu
dowlane i robociznę. Cel tego cenni
ka, z którego korzystają urzędy ad
ministracyjne, wojskowe, miejskie i 
t. d. - polega na ustalaniu wytycz
nych cen rynkowych. 

W ubiegłych latach - gdy ceny 
podlegały bardzo znacznym i czę
stym wahaniom, wydawanie cennika 
co m'iesiąc było nieodzowną potrze
bą; obecnie - wobec względnego 
ustabilizowania się cen, postanowio
no cennik taki wydawać co kwartał. 

Zamierzenia sportowe. Pod prze
wodnictwem wojewódzkiego inspek
tora lekarskiego - d-ra Ładyńskie
go, odbył'o się posiedzenie rady wy-' 
chowania fizycznego Wydziału Zdro
wotności Publicznej. 

Po zatwierdzeniu preliminarza 
budżetowego referatu wychowania 
fizycznego na r. 1930-31, przystąpio
no do obrad nad p.ogramem prac w 
sezonie zimowym. ~Postanowiono na 
czterech naj odpowiedniejszych pla
cach w różnych dzielnicach miasta 
urządzić ślizgawki oraz tory sanecz
kowe dla dziatwy, równocześnie zde
cydowano wystąpić do Magistratu o 
zezwolenie młodzieży pracującej na 
korzystanie z tych placów w godzi
nach wieczornych. 

Następnie postanowiono urządzić 
w roku przyszłym na boisku w Par
ku Poniatowskiego' wzorowy plac 
gier i zabaw dla dzieci z wszelkiemi 

przyrządami sportowemi i atrakcyj
nemi. Boisko to urządzone zostanie 
jako ogród Jordanowski i stanie się 
zapoczątkowaniem sieci takich o
gródków, która w najbliższych latach 
obejmie całe miasto. 

Na pozostałych placach gier i za
baw ustawione zostaną również 
przyrządy sportowe i atrakcyjne w 
mniejszym zakresie. 

W końcu Rada wypowiedziała się 
za uruchomieniem trzech plaCfów 
gier i zabaw w dzielnicy bałuckiej 
oraz za urządzeniem plaży dla dzia
twy i młodzieży w nowozakładanym 
Parku Ludowym. 

Z Miejskiej Po~adni Przedślub
nej. W ciągu pierwszego okresu 
sprawozdawczego Miejskiej Poradni 
Przedślubnej, która uruchomiona zo
stała w dniu 3-go sierpnia r. b., u
dzielono 51 porad; wtem: 6 wtór-
nych. ". 

N a 45 osób, które zgłosiły się po 
poradę, było' mężczyzn 43, kobiet 2. 
Zgłaszających się w wieku od 20-30 
lat było 37, 30-40 lat ...:.- 5, 40-50 
lat - 2 i 50-60 - 1. 

Według zawodów zgłaszających 
się - podział był następujący: ro
botników - 15, rzemieślników - 8, 
biuralistów - 8 , handlowców - 4, 
urzędników - 5, innych zawooów--2 
i bez zajęcia - .3. 

Z ogólnej liczby 45 osób - 16 
osób nie przechodziło choroby we
nerycznej. 

W wyniku przeprowadzonego ba
dania lekarskiego - w 10 wypad
kach stwierdzono brak przeszkód dla 
zawarcia związku małżeńskiego, w 
3-ch wypadkach udzielono zezwole
nia warunkowego i w 2-ch wypad
kach stwierdzono przeszkodę zdro
wotną dla zawarcia związku mał
żeńskiego. 

Miejska Poradnia Przedślubna 
mieści się przy ul. Gdańskiej 83 i 
czynna jest w środy i w soboty od 
godziny l-ej do 2-ej popoł. 

Remont lokali miejskich instytu
cyj zdrowotnych. Pod przewodnic-
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W dniu 11 października 1929 roku zmarł 

ś. t p. 

ANTONI. GRADOMSKI 
emeryt miejski, przeżywszy lat 63. 

Cześć Jego pamięci! 

twe m ławnika d-ra Aleksandra Mar
l!olisa! odbyło się posiedzenie komi
sji gospodarczej Delegacji Wydziału 
Zdrowotności Publicznej. 

Komisja postanowiła między inne
mi przeprowadzić jeszcze w r. b. czę
ściowy remont w szpitalu św. Józe
fa, I-ym Miejskim Zakładzie Kąpie
lowym oraz w Miejskiej Izbie Odka
żającej. 

Równocześnie postanowiono po
wołać do życia stałą komisję ra-

MAGISTRAT m. LODZI. 

dziecką dla odbioru przeprowadza
nych robót remontowych. 

Komisja powzięła również uchwa
łę o n'iepobieraniu żadnych opłat za 
świadectwa, wydawane pacjentom 
przez miejskie szpitale i ambulatorja. 

Zwalnianie z opłat szpitalnych.
Pod przewodnictwem p. r. Andrzeja
ka odbyło się posiedzenie komisji do 
zwalniania z opłat szpitalnych ubo
gich mieszkańców Łodzi. 

Komisja umorzyła należności od 
390 osób, na łączną sumę zł. 149.720. 

Z ŻYCIA MIAST POLSKICH. 
WYBORY DO RAD MIEJSKICH 

W WIELKOPOLSCE. 

Dnia 6 b. m. odbyły się w mia
stach Poznańskiego i Pomorza wy
bory do Rad Miejskich, które przy
niosły wyniki następujące: 

Poznań. 
Blok Narodowy (N. D.) - 33 

mandatów, Ch. D. i N. P. R.-prawica 
~ 7 m., Blok Rzemieśln. - 4 Ol., 

Demokratyczny Blok Pracy gospo
darczej (B. B.) - 4 m., N. P. R.-le
wica - 2 m., Związek Inwalidów -. 
2 m., Związek lokatorów - 1 m., P. 
P. S. -- 2 m., Blok jedności robotni
czej (komuniści) -. 4 m., Niemcy -
2 m. . 

. W poprzedniej Radzie Miejskiej 
m. Poznania podział mandatów był 
następujący: Blok Koła obyw. (N. D. 
i Ch .. D.) - 34 m., N. P. R.-prawica 
- 15 m., InwalidzI - 2 m., Związek 
lokatorów - 1 m., P. P. S. - 8 m. 

Bydgoszcz. 
Komitet gosp.-kulturalny (N. D).--

10 mandatów, Ch, D. i N. P. R.-pra
wica - 24 m., Lista stanu średniego 
- 2 m" Drobni kupcy - 1 m., B. B, 
- 5 m., P. P. S. - 6 m., Niezaleźni 
socjaliści -- 4 m., Niemcy - 8 m, 

Grudziądz, 
Stron. Narodowe i Ch.D. - 11 

mandatów, Stan średni - 4 m., Rze
mieślnicy - 1 m., N. P. R,-prawica-
1- m., B. B. - 1 m., P. P. S. t. zw. 
fr. rew, - 2 m., P. P. S. - 6 m., 
Niemcy - 7 m. 

Gniezno, 
Str. Nar. - 18 mandatów, N, P. 

R.-prawica - 4 m., Właściciele do
mów - 4 m" B. B. - 3 m., Lista 
Inwalidów - 2 m'l P. P. S. - 5 m. 

Tczew. 
Zjedn. Narod. - 11 m" N. P. R.

prawica - 6 m., B. B. - 5 m., P. P. 
S. - 2 m., Niemcy - 6 m. 
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Narod. Komitet Gosp. -- 15 man
datów, N. P. R.-prawica - 5 m., B. 
B.- 7 m., Komitet wyborczy wszyst
kich stanów -5 m., Lista lokatorów 
~ 5 m., P. P. S. - 2 m. 

. Ostrów. 
Str. Narod. - 9 m., Ch. D. i N. P. 

R.-praw. - 4 in., B. B. - 4 m., P. 
P. S. - 7 m. 

Pleszew. 
Narod. Blok Gosp. - 9 manda

tów; Demoknd.yc2ny blok pracy ---- ;) 
m., B. B. ~ 2 m., P. P. S. -- 1 m., 
Lista mniejszości - 1 m. 

Mogilno. 
Narod. Blak Gosp. - 2 m., Ch. 

D. - 1 m., Właściciele domów - 1 

-------------------------
m., N.' P. R.-prawica - 4 m., B. B. -
1 m., _N. P. R.-lewica - 3 m., Lista 
mniejszości - 1 m. 

Chodzież. 

Narod. Blok Gosp. - 7 manda
Łów, N. P. R.-prawica - 2 m., B. B. 
-- l m., P. P. S. - 8 m., Niemcy -
6 m. 

OSTRóW MAZOWIECKA~ 

Uzupełniające wybory do Rady 
Miejskiej, odbyte w Ostrowi' Mazo
wieckiej w dniu 29 ub. m. dały wy
niki następujące: Polski Klub Gosp. 
(N. D.) - 5 m., Żydzi-ortodoksi - 1 
m' f Żydowski Klub Narodowy - 4 
m., P. P. S. - 2 m. 

OGLO~ZENIE. 

Opierając się na Rozporządzeniu Prezydenta Rzeczypospolitej z dnia 31 sierpnia 
1926 roku o zóbezpieczeniu podaży przedmiotów powszedniego użytku (Dz. U. R P. 
Nr. 91 poz. 527), Rozporządzeniu Ministra Spraw Wewnętrznych z dnia 19 lipca 19::8 roku 
o regulowaniu cen przetworów zbóż chlebowych. mięsa i jeł!o przetworów oraz cegły 
(Dz. O. R. P. Nr. 87 poz. 761), Rozporządzeniu Wojewody Łódzkiego z dnia 8 Kwietnia 
1929 roku, oraz na opinji Komisji do ustalania cen, wyrażonej na posiedzeniu w dniu 11 
października 1929 roku - niniejszem podaję do wiadomości mieszkańcom m. Łodzi c() 
następuje: 

Uchwałą Magistratu m. Łodzi Nr. 1077 z dnia 12 października 1929 roku zostały 
wyznaczone następujące ceny maksymalne (najwyższe): 

Na przetwory zbóż chlebowych za 1 kg. w detalu: 
mąka pszenna 55% zł. 0.70 

" .. 65% " 0.66 
chleb razowy " 0.35 
bułki " 1.05 
1 kg. bułek powinien zawierać 
21 sztuk każda o wadze 4,56 
dkgr. 

W myśl § 10 zacytowanego wyże; Rozporządzenia Ministra Spraw Wewnętrznych 
winni żądania lub pobierania cen wyższych od wyznaczonych będą ukarani przez władzę 
administracyjną I instancji według art. 4 i 5 zacytowanego wyżej Rozporządzenia Prezy
denta Rzeczypospolitej aresztem do 6 tygodni lub grzywnę do 10,000.- zł., o ile dany 
czyn nie ulega surowszemu ukaraniu w myśl innych Ustaw Karnych. 

W yżej wyznaczone ceny maksymalne obowiązują na terenie m. Łodzi od dnia na-o 
stępnego po ogłoszeniu. 

Łódź, dnia 13 października 1929 roku. 

OGŁOSZENIE. 

Prezydent m. Łodzi 
(-) Br. Ziemięcki. 

Do rejestru spółdzielni Sądu Okręgowego w Łodzi. Nr. 251 wciąj!nięto dnia 3 sierp
nia 1929 r _ przy firmie n Towarz)'stwo Budow)' Domów dla 'racownill6w Zarzą.u Pliejslliego, spółdzielnia z odpowiedzialnością udziałami" z siedzibą w Łodzi. 
ul Pl. Wolności 14. Zarząd obecnie stanowią jako członkowie. Kalinowski Mie
czysław, Szlindenbuch Edward. inż. Filipowicz Tadeusz, Drymer Władysław i Bar
czewski Jan oraz jako zastępcy członków, inż. Brzozowski Juljan, inż. Tyszka 

Antoni i Petrykowski Romuald. 

Redaktor: Bolesław Dudziński. Wydawnictwo Zarządu m. Łodzi. 
Drukarnia Państwowa w Łodzi. PiO'trkowska 85 ~2029/30. 
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